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خشکســالی کشــاورزی یــزد را هــر روز کوچک و 
کوچکتر کرده اما در همین شرایط، کاشت برخی گیاهان 
کــم آبخواه نظیــر زعفران، امید را بــرای کار و تلاش در 
روســتاها زنده کرده اســت.به گزارش مهر، تغییر الگوی 
کشــت گیاهان پرآبخواه به کم آبخواه از الزامات توســعه 
کشاورزی در استان یزد است و اولین الگویی که یزدی ها 
در پیش گرفتند، توسعه کشت های گلخانه ای بود اما این 
روزها اجرای طرح توســعه کشــت گیاه زعفران به دلیل 
پایین بودن مصرف آب با اســتقبال خوبی مواجه شده از 
اینرو در بیشــتر مناطق اســتان یزد شاهد افزایش کشت 
این محصول طلایی هستیم.درخشش طلای سرخ در دل 
کویر، زیبایی خاصی به اراضی کشــاورزی استان بخشیده 
و از ناامیدی کشاورزان کاسته است. بسیاری عقیده دارند 
برخی شهرســتان های اســتان یزد ظرفیت بالایی برای 
کاشــت این محصول زیبا و گرانبها دارند.در شرایطی که 
خشکسالی بخش کشــاورزی را به شدت تحت تأثیر قرار 
داده و شــاهد مهاجرت از روســتاها هستیم، رونق کشت 
زعفران باعث مهاجرت معکوس خواهد شــد. جالب است 
که استقبال از کاشت زعفران در بین جوانان به ویژه فارع 
التحصیلان بخش کشــاورزی رو به افزایش است چرا که 
اقلیم اســتان به نحوی است که شرایط را برای برداشت با 

کمیت و کیفیت زعفران فراهم کرده است.
یزد از جمله اســتان هایی اســت که در دو دهه اخیر 
با مشــکل کم آبــی و بی آبی روبروســت بر این اســاس 
بخش مهمی از مســاحت اســتان به کاشت انواع محصول 
کشــاورزی کم آبخواه اختصاص دارد.زعفران تولیدی یزد 
به دلیل شــرایط آب و هوایی و خاک مناســب از کیفیت 
بالایی برخوردار اســت و یزد در میان اســتان های تولید 
کننده این محصول در جایگاه ششــم کشور دارد و شاهد 
صادرات این محصول البته به میزان محدود هســتیم که 
البته با توســعه سطح زیر کشــت در حال افزایش است.
درآمد مــردم برخی مناطق اســتان از جملــه بهاباد در 
بیشترین ســطح و ابرکوه و خاتم در ســطوح پایین تر از 
طریق کشــاورزی تأمین می شــود، بر این اســاس تغییر 
الگوی کاشــت محصول، توسعه کاشت گیاه زعفران و نیز 
گیاهان دارویی به کشاورزان توصیه می شود.معاون بهبود 
تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشــاورزی استان یزد در 
ایــن زمینه در گفتگو با خبرنگار مهر با باین اینکه ســال 
گذشــته از ۸۳۰ هکتار زمین های زیرکشت این گیاه ۲.۸ 
تن محصول خشک زعفران برداشت شده است، از افزایش 

تولید زعفران در استان خبر داد.
محمدحســین ملانوری ادامه داد: ایــن میزان تولید 
با رشــد همــراه بوده و پیش بینی می شــود بــا توجه به 
خشکســالی ها، اســتقبال از کشــت زعفران افزایش و به 
دنبال آن برداشــت نیــز افزایش یابــد.وی گفت: ۴ هزار 
خانوار کشــاورز در اســتان یزد در تولید زعفران فعالیت 
دارند، زعفران از جمله گیاهان کم آبخواه با بازدهی هفت 
ساله اســت که برای بازدهی مجدد آن، باید پس از هفت 
ســال پیاز گیــاه را جابه جا کرد. معاون بهبــود تولیدات 
گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی استان یزد با بیان اینکه 
زعفران برخی شهرســتانهای کشورمان زبانزد هستند که 
از جمله آن می توان به شهرســتان بهاباد اشاره کرد، البته 
کشــت زعفران در همه شهرستان های استان آغاز شده و 
روند رو به رشدی دارد.وی تاکید کرد: در راستای اجرای 
طرح ســازگاری با کم آبی و توسعه کشت های کم آبخواه 
از جمله زعفران، با اجرای طرح تغییر الگوی کاشــت هر 
سال به سطح زیرکشــت زعفران در استان افزایش یافته 
و از بهاباد به همه شهرســتان های دیگر هم تسری یافته 
است.ملانوری اعلام کرد: بیشترین سطح زیرکشت زعفران 
استان یزد با ۴۰۰ هکتار مربوط به شهرستان بهاباد است 
و سپس شهرستان های خاتم و ابرکوه در حال توسعه این 

کشت هســتند و شرایط شهرستان های مهریز و تفت هم 
مناسب است اما مرکز اســتان کمترین سهم را در سطح 
زیر کشــت زعفــران دارد.معاون بهبــود تولیدات گیاهی 
سازمان جهاد کشاورزی استان یزد اعلام کرد: زمان کشت 
این گیاه در اســتان شهریورماه است و با توجه به شرایط 
آب و هوایی کار برداشــت محصــول آن از نیمه دوم آبان 
ماه در برخی مناطق اســتان یزد آغــاز و تا اواخر آذرماه 

ادامه دارد.
وی با اشــاره به استقبال مردم استان یزد برای کاشت 
زعفران در بسیاری از شهرســتان هایی که ظرفیت تولید 
این محصول را دارند، به مرغوبیت زعفران تولیدی استان 
اشاره کرد.وی گفت مناطق کوهستانی بهترین نقطه برای 
کاشــت زعفران هســتند چرا که این گیاه باید در ارتفاع 
۲۵۰۰ متری از ســطح دریا کشت شود و در کمتر از این 
ارتفاع محصول خوبی برداشــت نخواهد شد.معاون بهبود 
تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان یزد درباره 
مصرف آب برای توسعه رشد این گیاه با توجه به کم آبی 
برای توسعه کشاورزی گفت: دوره خواب گیاه زعفران در 
تابستان اســت و تا آبان ماه نیازی به آبیاری ندارد و تنها 
در زمان آماده ســازی یک دوره آبیــاری نیاز دارد که در 
زمانی اســت که دغدغه ای برای آب وجود ندارد.ملانوری 

گفــت: یکی از اقدامــات دولت برای حمایــت از افزایش 
کشت زعفران در قالب طرح سازگاری با کم آبی پرداخت 
تســهیلات کم بهره برای متقاضیان اســت به طوری که 
۱۰۰ میلیون تومان تســهیلات با نرخ بهره ۴ درصد برای 
هر هکتار به آنها پرداخت می شــود.وی بیان کرد: امسال 
۴ میلیارد تومان تســهیلات برای کشــت محصولات کم 
آبخواه از جمله زعفران پرداخت شده است.ملانوری افزود: 
برای کشــت زعفران برای هر هکتار ۱۰۰ میلیون تومان 
تسهیلات ۴ درصد پرداخت می شود از اینرو سالانه شاهد 
۶۰ تا ۷۰ درصد افزایش توســعه کشت این محصول کم 

آبخواه هستیم.
ملانوری درباره کیفیت زعفــران بهاباد گفت: تاکنون 
آزمایشات علمی برای سنجش کیفیت این محصول انجام 
نشــده اما زعفران کاران بهابادی عقیده دارند که به دلیل 
کیفیــت بالای زعفران بهاباد، این محصول از کشــاورزان 
بهابادی خریداری شــده و در خراسان در قالب برندهای 
معروف به فروش می رســد.وی بر لزوم برندســازی برای 
عرضه محصولات زعفران استان تاکید کرد و افزود: اقلیم 
استان تأثیر بسزایی بر اســانس تولیدی محصولات دارد 
از اینرو کیفیت محصولات کم آبخواه اســتان بالا اســت.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاورزی 
استان یزد اعلام کرد: البته برندهای کوچک در شهرستان 
بهاباد شکل گرفته که چندان شناخته شده نیستند اما با 
توجه به توسعه کشــت این محصول در استان و حمایت 
از علاقمندان، باید برندهای بزرگی در این زمینه تشکیل 
شــده و زعفران استان را به دنیا بشناساند.زعفران به واقع 
طلای ســرخ کویر است. در کویری که کشاورزی به دلیل 
محدودیت هــای آبی روز به روز کوچک تر می شــود و از 
ســطح زیر کشت کاسته شود و به سمت افزایش عملکرد 
در حرکت هســتیم، زعفران از گیاهانی است که می تواند 
جایگزین مناســبی بــرای درآمدزایی باشد.بســیاری از 
شهرستان های استان شرایط کشت این محصول را دارند 
و حتی در برخی از شهرســتان ها از جمله بهاباد، خاتم و 
ابرکوه رو به توسعه اســت و انتظار در مناطق کوهستانی 
شهرســتان های مهریز و تفت نیز گسترش یابد.این گیاه 
کم آبخواه، ارزش افزوده بســیاری برای کشــاورزان دارد 
از اینــرو باید با ارائه آموزش های کاربردی، کشــاورزان و 
علاقمندان را به سمت توسعه کشت این محصول هدایت 
 کرد تــا کویر هم بــرای خود، طلایی برای درخشــیدن

 داشته باشد.

در ۱۰ ماه گذشته کشاورزان گلستانی به دلیل قیمت 
پایین سیب زمینی، محصول خود را در زمین رها کرده و 
خوراک دام ها کردند، امروز همین سیب زمینی به کیلویی 
۲۰ هزار تومان رســید.به گزارش مهر، ســیب زمینی از 
محصولاتی اســت که اگر کاشــت آن به صورت مدیریت 
شده باشد، می تواند سود خوبی را را عاید کشاورزان کرده 
و نیاز بازار را هم مرتفع کند.سیب زمینی استان گلستان 
به مدت ۴۵ روز در فاصله بین کشــت پاییزه و بهاره نیاز 
سیب زمینی کشور را تأمین می کند. کشت سیب زمینی 
به خوبی با خاک اســتان گلستان سازگار است و عملکرد 
آن در زمین های مساعد به ۴۰ تن در هکتار هم می رسد.

متأسفانه در چند ســال اخیر در فصل برداشت محصول 
کشاورزان استان قیمت سیب زمینی آنقدر پایین است که 
حتی جوابگوی هزینه برداشت محصول را هم نمی دهد و 
کشــاورزان مجبور می شوند دسترنج خود را در زمین رها 
کند.ضرر و زیان متوالی در کشــت سیب زمینی در چند 
سال اخیر باعث کاهش کشت سیب زمینی در کل کشور 
و در استان گلستان شده است.این کاهش محصول قیمت 
آن را در این روزها به کیلویی ۲۰ هزار تومان رســانده و 
باعث نارضایتی و عدم قدرت خرید مردم شــده است در 
صورتی که همین سیب زمینی در خرداد ماه در زمین های 
کشاورزی گلستانی ها رها و خوراک دام ها شد.با کشاورزان 
و مســئولان گلستانی گفتگو داشــتیم تا علت اصلی این 

ماجرای تکرار شونده و بغرنج را بررسی کنیم.
غلامرضا جافر از کشــاورزان روســتای نــوده ملک به 
خبرنگار مهر گفت: کشــت ســیب زمینی ۱۰۰ میلیون 
تومان در هر هکتار برای کشاورز هزینه دارد، سال گذشته 
دو هکتار سیب زمینی کاشتم اما در فصل برداشت سیب 
زمینی به قیمت هر کیلو ۸۰۰ تومان رســید، در صورتی 
این مبلــغ حتی جوابگوی هزینه هــای کارگر برای جمع 
کردن محصول را نمی دهد و به ناچار محصولم را در زمین 
رها کردم.وی افزود: هزینه بسته بندی شامل کارتن، نخ و 
کارگر کیلویی هزار تومان برای کشــاورز تمام می شود. با 
توجه به قیمت هایی که ســیب زمینی خریداری می شد و 
تناژی که به دســت می آمد، برداشــت محصول برای من 
فقط ضرر بود.رئیس جهاد کشاورزی گلستان به خبرنگار 

مهر گفت: نیاز کشور به ۱۲۰ هزار تن سیب زمینی است 
و این مقدار با زیر کشــت بردن چهار هزار و ۵۰۰ تا پنج 
هزار هکتار تأمین می شود ولی متأسفانه در برخی سال ها 
شــاهد این هســتیم که تا هفت هزار هکتار از زمین های 
اســتان زیر کشت سیب زمینی می رود و این مساله باعث 
ضرر و زیان کشاورزان می شود.مختار مهاجر تصریح کرد: 
کشت سیب زمینی توسط بخش خصوصی انجام می شود 
و برخی که منفعت خود را در فروش بیشتر بذر می بینند، 
بــدون توجه به تبعات آن اقدام به ایــن کار می کنند که 
ظلم به کشاورزان اســت.رئیس جهاد کشاورزی گلستان 
عدم کاشــت بذر تجاری سیب زمینی در گلستان را عامل 
بعدی متضرر شدن کشاورزان استان معرفی کرد و افزود: 
کشاورزان باید بذر تجاری که ماندگاری و مصرف بالاتری 
دارد کشت کنند.رئیس انجمن سیب زمینی کاران گلستان 
هم به خبرنگار مهر گفت: عدم ارائه الگوی کشــت درست 
به کشاورزان باعث می شود که مقدار کشت سیب زمینی 
در کشــور با نیاز مردم تناسب نداشته باشد، یا مثل سال 
گذشته در استان گلســتان، محصول روی دست کشاورز 
بماند و خوراک دام شود و یا مثل امروز به قیمت ۲۰ هزار 
تومان هم برسد و موجب نارضایتی مصرف کنندگان شود.
رمضان مقصودلو افزود: باید سایر محصولات رقیب قیمت 
واقعی پیدا کنند تا کشاورزان نسبت به کاشت آنها رغبت 
داشته باشند، به طور مثال قیمت واقعی گندم باید حداقل 
 ۱۱ هــزار تومان باشــد تا برای کشــاورز صرفه اقتصادی

 داشته باشد.
مقصودلو با انتقاد از عملکرد جهاد کشــاورزی و تعاون 
روســتایی تصریح کرد: تعاون روســتایی باید مازاد سیب 
زمینی کشــاورزان را به موقع خریداری و در ســردخانه 
نگهــداری می کــرد تا هم شــاهد ضرر و زیان کشــاورز 
گلســتانی نبودیم و هم با ارائه به موقع ســیب زمینی ها 
به بازار از قیمت سرســام آور ســیب زمینی امــروز بازار 
جلوگیری می شــد.وی با بیان اینکه اگر کشــاورزان آگاه 

شــوند و به سمت کشــت ارقام صنعتی بروند قطعاً سود 
بیشتری خواهند داشت افزود: کشــاورزان گلستانی باید 
۳۰ درصد ارقــام تازه خوری، ۳۰ درصــد صنعتی و ۳۰ 
درصد هم ارقام صادراتی کشــت کنند تا با توزیع درست 
محصولات جلوی ضرر و زیان احتمالی گرفته شود.رئیس 
اتحادیه ســیب زمینی کاران گلستان ادامه داد: مسئولان 
جهاد کشــاورزی و صنعت و معدن باید اطلاعات لازم در 
مورد نوع ارقام و میزان کشت را در اختیار کشاورزان قرار 
دهند و اطلاع رســانی هم باید به موقع و در اوایل مهرماه 
که هنوز کشت صورت نگرفته، انجام شود.مقصودلو تصریح 
کرد: امسال توان کشت کشاورزان گلستانی به دلیل ضرر و 
زیان انباشته از سال گذشته و عدم پرداخت وام های خود 
کاهش یافت و میزان کشــت ســیب زمینی از شش هزار 
هکتار در سال گذشته به کمتر از چهار هزار هکتار رسیده 
اســت و ۷۰۰ هکتار از اراضی استان به وسیله کشاورزان 
غیر بومی از دیگر استان ها به زیر کشت سیب زمینی رفته 
است.وی در پاسخ به ادعای رئیس جهاد کشاورزی استان 
که در نشســت خبری عامل ضرر و زیان کشــاورزان این 
حــوزه را ارائه بذرهای غیر تجاری و بیش از نیاز اســتان 
توسط انجمن ســیب زمینی کاران اعلام کرده بود گفت: 
کار انجمن فروش بذر نیســت، وظیفه ما مشــاوره، ارائه 
آمار کشت ســیب زمینی به وزارت جهاد کشاورزی، دفع 
آفات، توصیه به کشــت ارقام و رساندن صدای کشاورزان 
به کمیسیون کشــاورزی مجلس و مسئولان است.رئیس 
انجمن سیب زمینی کاران گلستان تاکید کرد: نبود الگوی 
صحیح کشت باعث شده که یک سال مانند سال گذشته 
محصول گلستانی ها خوراک دام شــود و کشاورز مجبور 
شــود محصولش را شخم کند و یک سال هم مثل امسال 
به دلیل کمبود و گرانی بذر، کشــاورز توان کشت نداشته 
باشــد و میزان کشت در کل کشور به نصف کاهش یابد و 
نتیجه این باشد که ســیب زمینی آن قدر گران شود که 

مردم قدرت خرید نداشته باشند.

مدیرعامل تعاون روســتایی گلســتان هم به خبرنگار 
مهــر گفت: اولین علت ضرر و زیان ســیب زمینی کاران 
ســال گذشته در استان گلستان کشت بی رویه و بیش از 
نیاز بازار بوده اســت.حجت الله صالح المومنین افزود: این 
موضوع که تعاون روستایی بیاید و سیب زمین مازاد تولید 
کشــاورزان را خریداری و به مرور وارد بازار کند راه حل 
مسئله نیست زیرا سیب زمینی استان ماندگاری طولانی 
ندارد و در ســردخانه هم نهایتاً بعد از دو ماه له شــده و 
فاسد می شــود.وی ادامه داد: در ســال گذشته به دلیل 
تحریم ها امکان صادرات نبود و تعاون روستایی در روزهای 
پایانی برداشت جهت حمایت کشاورزان ۶ هزار تن سیب 
زمینی را کیلویی هزار ۷۰۰ تومان از کشــاورز خریداری 
کرد که این خرید باعث وارد شــدن ضرر و زیان به دولت 
بود.مدیرعامل تعاون روستایی گلســتان اضافه کرد: باید 
الگوی کشت جدی گرفته شود، کشاورزان به توصیه های 
جهاد توجه کنند، به طور مثال عده ای با هدف ســرمایه 
گذاری بیش از ۵۰ هکتار ســیب زمینی کشت می کنند و 
باعث ضرر رســاندن به کشاورزی که برای گذران زندگی 
خود دو هکتار کشــت می کند می شوند.نایب رئیس اتاق 
بازرگانــی هم در گفتگــو با خبرنگار مهر گفت: کشــت 
ســیب زمینی در هر هکتار بیــش از ۱۰۰ میلیون تومان 
هزینــه دارد به همین دلیل قیمــت این محصول در بازار 
به گونه ای باشد که تولید کننده لطمه نبیند و کشاورز به 
جای آنکه دغدغه فروش محصولات خود را داشــته باشد 
 به این فکــر کند که چطور می تواند کیفیت محصولات را 

بالا ببرد.
امیر یوســفی با اشــاره به اینکه در چند سال گذشته 
ســیب زمینی کاران گلســتان دچار خسارت های زیادی 
شده اند خاطرنشــان کرد: امســال باید مدیریت کنیم تا 
مانند سال های گذشته کشاورزان در این زمینه با مشکل 
مواجه نشــوند، یادآور شــد: به همین منظــور در دو ماه 
گذشته ســفرهای به کشورهای همســایه از جمله عراق 
داشته ایم و مذاکرات و تفاهم نامه های در خصوص صادرات 
سیب زمینی منعقد کرده ایم.هدر رفت هزاران تن دسترنج 
کشــاورزان مسئله کمی نیست و باید با عزم جدی یک بار 

برای همیشه این مشکل را حل کرد.

درحالی که تا شــروع تعطیــلات نوروزی 
و آغاز ســال نو، حدود ۲ هفته باقی است اما 
هســتند کســانی که این تغییر و تحولات بر 
رنگین شدن ســفره آنان تاثیری نداشته و با 
شروع سال و پهن شــدن سفره های رنگارنگ 
عیــدی، داغ دل آنــان تازه تــر و چهره آنان 
پژمرده تر از گذشته است.به گزارش خبرنگار 
ایلنا از یاسوج، قصه پرُ غصه کارگران شهرداری 
یاســوج همچنان ادامه دارد و  برخلاف آنانی 
که مشــتاقانه در انتظار فرا رسیدن تعطیلات 
نوروزی هستند از هم اکنون، خود را شرمنده 
زن و بچه خود می دانند و معتقدند کســی به 
دادشان هم  نمی رســد و دیگر آه هم نداریم 
که با ناله ســودا کنیم.در این ســال، بارهای 
بار شــاهد تجمعات کارگران شهرداری یاسوج 
با پلاکاردهایی در دســت  جلوی استانداری 
کهگیلویه و بویراحمد بودیم، تجمعاتی که به 
نظر می رسد هیچ سودی به حال سفره کارگران 
در روزهــای آینده ندارد و آنــان همچنان با 
چنگ و دندان و فقط بخاطر بیمه شغلی شان 
مجبورند گذران زندگــی کنند.اکنون که در 
روزهای پایانی سال ۱۴۰۰  هستیم، تعدادی از 
کارگران شهرداری یاسوج در استان کهگیلویه 
و بویراحمد با اســفناک خواندن وضعیت امرار 
و معــاش خود و فرزندان شــان در دو ســال 
گذشــته، می گویند: طلب های ما از شهرداری 
هر ماه بیشــتر می شــود و شــهرداری هم به 
دلیــل پرداخت نکردن ایــن مطالبات، بدهی 
اش به کارگران بیشــتر و البتــه در این بین 
فقط زجر و بدبختی نصیب کارگران می شود.
یک پاکبان شهرداری یاسوج با بیان اینکه در 
ادامه بی توجهی کارفرما به پرداخت مطالبات   
چندین بار است  مقابل ساختمان استانداری 
تجمع کرده است، اظهارداشــت: بنا به گفته 
مســئولان شــهرداری یاســوج، میزان طلب 

شهرداری از ادارات بیش از ۱۴۰ میلیارد تومان 
اســت  و ما چهارماه است که حقوق و مزایای 
خود را دریافت نکرده ایم.یکی دیگر از کارگران 
شــهرداری یاســوج هم به ایلنا گفت: حقوق 
بسیاری از کارگران شهرداری یاسوج پرداخت 
نشــده و شهرداری هنوز معوقات سنوات سال 
گذشته را به کارگران بدهکار است.او از موظف 
شدن شهرداری یاسوج به پرداخت ۱۵ میلیون 
تومان با حُکم اداره کار خبرداد و خاطرنشــان 
کرد: شهرداری حقوق و مزایای ما را پرداخت 
نکرد و ما مجبور شــدیم به اداره کار شکایت 
کنیم و اکنون شــهرداری موظف به پرداخت 
مبلــغ ۱۵ میلیون تومان به هر کارگر شــده 
است.وی گفت: پرداخت های شهرداری یاسوج 
به کارگران بســیار ناکافی بوده و کارگران به 
ســختی امورات شــان را می گذرانند و هرچه 
می شــنویم و می گویند فقط وعــده و وعید  
اســت و از عمل خبری نیست.رئیس شورای 
شهر یاســوج با بحرانی خواندن وضعیت مالی 
شــهرداری این شهر، تاکید کرد که شهرداری 
یاســوج از نظر مالی در حال ســقوط اســت. 
هدایت اکبری در گفت و گو با ایلنا از یاسوج با 
برشمردن برخی از مشکلات شهرداری یاسوج، 
خاطرنشــان کرد: با توجه به شــرایط موجود 
خیلی از درآمدهای شهرداری با مشکل مواجه 
شده و اکنون در پرداخت حقوق پرسنل دچار 
مشکلاتی هستیم.رئیس شورای شهر یاسوج با 
اشــاره به مطالبات شهرداری از ادارات دولتی، 
اظهارداشت: هیچکس مُدافع شهرداری نیست 
و هر اداره ای مطالبه ای دارد فوری حســاب 
شهرداری را می بندد و وقتی حساب شهرداری 

بسته می شود هیچکس کَک اش هم نمی گزد 
امــا اگر هر اداره دیگری بود فوری همه دنبال 
باز کردن آن حساب هستند.کیوان آشناعضو 
شورای شهر یاسوج با اشاره به طلب شهرداری 
از ســازمان تامین اجتماعی هم اظهار داشت: 
درصددیم مطالبات شــهرداری را از ســازمان 
تأمین اجتماعی بگیریم و مشکلات کارگران را 
از ایــن حوزه و چند حوزه دیگر برطرف کنیم.
وی گفت: طی ۱۰ تا ۱۵ روز آینده بخشــی از 

مشکلات کارگران را حل خواهیم کرد.
شــهردار یاســوج هم راهکار اساسی برای 
پرداخت حقوق و معوقات کارگران شهرداری 
این شــهر را فــروش املاک مــازاد عنوان و 
اظهارداشــت: شــهرداری به منظور پرداخت 
حقوق و معوقات کارگران سازمان حمل و نقل 
بار و مســافر یاسوج خواستار همکاری اعضای 
شورای شــهر برای فروش بخش املاک مازاد 
است تا با انجام مزایده، مشکلات این کارگران 
رفع شــود.محمد مقدم در گفت و گو با ایلنا 
از یاسوج، مطالبات حقوقی و معوقات کارگران 
شــهرداری یاســوج را مربوط به سه ماه اخیر 
دانست و خاطرنشان کرد: میزان مطالبات ما از 
دستگاه های اداری بیش از ۱۴۰ میلیارد تومان 
بوده و این دســتگاه ها با وجود احکام قضایی، 
حاضــر به پرداخت بدهی های خود نیســتند.

شهردار یاسوج با تاکید براینکه تلاش می کنیم 
به طور شــبانه روزی پیگیــر وصول مطالبات 
شــهرداری این شهر باشــیم تا بتوانیم حقوق 
کارگــران خود را بپردازیم، ادامــه داد: ما نیز 
می دانیم و می پذیریم که کارگران شــهرداری 
یاسوج فشــار مضاعفی را در حوزه معیشت و 

رفاه تحمل می کننــد و البته ارائه خدمات در 
همه جا نقدی شده و خدمات به صورت نسیه 

صورت نمی گیرد.
مُقدم با بیان اینکه براســاس قانون، هزینه 
جمع آوری پسَــماندهای دستگاه های دولتی 
ادارات اســت، اظهارداشــت:  برعهده خــود 
شهرداری یاســوج بیش از ۱۵ میلیارد تومان 
از ادارات دولتی در این زمینه هم طلبکار بوده 
و متاسفانه ادارات حاضر به پرداخت بدهی های 
خود در این ارتباط هم نیســتند.وی، کرونا را 
عامل اساســی برای پرداخت نشــدن حقوق 
و معوقات کارگران شــهرداری یاسوج عنوان 
و تصریح کرد: متاســفانه برخی از درآمدهای 
شــهرداری یاســوج اکنون به صفر رسیده و 
مشــکلات ما را دوچندان تر از گذشته کرده 
است.شــهردار یاســوج با بیان اینکه  بزودی 
یک ماه حقوق پاکبانان شــهرداری  پرداخت 
می شــود  ،گفت :بزودی ورودی مالی برخی از 
ادارات دولتی در یاسوج از سوی شهرداری به 
دلیل پرداخت نشدن بدهی ها مسدود می شود.

امنیتی استانداری  سرپرست معاونت سیاسی 
کهگیلویه و بویراحمد هــم در این باره گفت: 
شــهرداری یاســوج ۱۴۰ میلیــارد تومان از 
دســتگاه های اجرایی مطالبــه دارد که انتظار 
می رود دستگاه ها نسبت به پرداخت مطالبات 
اقدام کنند. ســید جواد هاشمی   در گفت و گو 
با ایلنای  یاسوج به تجمع کارگران شهرداری 
یاسوج  اشاره و اظهار داشت: بخشی از کارگران 
شهرداری یاســوج هفت ماه است که حقوقی 
دریافت نکرده اند.وی پرداخت حقوق و معوقه 
کارگران شــهرداری یاســوج را یک ضرورت 

خواند.اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد هم از 
نارضایتی کارگران شــهرداری یاســوج بدلیل 
پرداخت نشــدن حقوق و مزایای شان خبرداد 
و اظهارداشــت: جذب بیش از حــد و اندازه 
نیروی انسانی در شهرداری یاسوج، مهم ترین 
دلیل مشکلات کنونی و نارضایتی کارگران از 
پرداخت نشــدن حقوق خود است. سیدعلی 
احمــدزاده  در گفت و گو   با ایلنای یاســوج 
گفــت: هر چه پــول در اختیار شــهرداری ها 
قرار می دهیــم صرف پرداخــت حقوق برای 
نیروهای انسانی می شود اما متاسفانه همیشه  
نارضایتی ها در این حوزه وجود دارد و هر  وقت  
و در هر جایی کارگران  شهرداری مرا می بینند 
جلویم را می گیرند و می گویند چند ماه است 
حقــوق دریافت نکرده  ایم.مهدی روشــنفکر 
نماینده مــردم بویراحمد، دنــا و مارگون در 
مجلس  هم بــا نگران کننده خواندن معوقات 
و مطالبات کارگران شــهرداری یاسوج، اظهار 
داشــت:  نبود درآمد پایدار در شهرداری های 
استان و کمبود ماشین آلات سبک و سنگین، 
نبود ســرمایه گذاری در شهرداری ها، کمبود 
منابع انســانی، همسان ســازی های حقوق و 
مزایا در شــهرداری و شرایط ســخت انتقال 
نیرو از شــهرداری ها، مشــکلاتی را برای نهاد 
غیردولتی ایجاد کرده است.وی افزود: وضعیت 
نیروهای شرکتی و قراردادی مشکلات زیادی 
را برای شهرداری ها ایجاد کرده اند و همسان 
ســازی حقوق و مزایای نیروها باید نسبت به 
ســایر ادارات مورد توجه قرار گیرد.روشنفکر 
تاکیدکرد که برای پرداخت مطالبات کارگران 
شــهرداری یاســوج در آستانه ســال نو  باید 
تمهیدات ویژه ای اندیشــیده شود تا آنها  هم 
بتوانند با آرامش کنار خانواده های خود آمدن 
نوروز را جشــن گرفتــه و تعطیلات عید را به 

شادی بگذرانند.

اقبال طلای سرخ در کویر

نجاتکشاورزییزدبامحصولاتکمآبخواه

دولت نخرید و قیمت ها صعودی شد

بحران سیب زمینی در گلستان

سفره های خالی کارگران شهرداری یاسوج در آستانه نوروز

شهرداری یاسوج در حال سقوط است

تثبیت کانون ریزگردهای دریاچه ارومیه
 با اجرای طرح های احیا

گروه شهرســتانها: مدیرکل منابع طبیعی آذربایجــان غربی از تثبیت 
کانون ریزگردهای دریاچه ارومیــه با اجرای طرح های احیا خبر داد.میرصمد 
موسوی در نشســت خبری با اصحاب با رسانه به مناسبت گرامیداشت هفته 
منابع طبیعی با بیان اینکه در ســه شهرستان حوضه آبریز دریاچه ارومیه در 
شهرستانهای ارومیه، سلماس و میاندوآب شاهد گردو غبارهای نمکی بودیم، 
افزود: تا سال 9۵ شاهد گرد و غبارهای شدید نمکی در این سه شهرستان به 
خصوص روســتاهای اطراف دریاچه ارومیه بودیم که با اجرای طرح های احیا 
در طول ۵ ســال اخیر کانون های ریزگرد در این ســه شهرستان تثبیت شده 
اســت.وی نهال کاری و بوته کاری در ســطح ۲ هــزار و ۶۷ هکتار از مناطق 
اطراف شهرستانهای ارومیه،میاندوآب و ســلماس با هدف تثبیت کانون های 
گرد و غبار خبر داد و گفت: اجرای ۱۶۳ کیلومتر بادشــکن غیرزنده، بذرکاری 
در ســطح دو هزار و ۶۰۰ هکتــار و اجرای ۲۴۴ هزار هکتــار قرق به همراه 
ساماندهی ۴۸۷ هزار هکتار چرای دام از دیگر اقدامات با هدف احیای دریاچه 

ارومیه توسط این اداره کل است.
موســوی با اشاره به فعالیت 9 ســایت سنجش فرسایش خاکی و بادی در 
اســتان به خصوص حوضه دریاچــه ارومیه اضافه کرد : در ســال 9۶ تلفات 
تجمعی خاک در منطقه جبل در اطراف دریاچه ارومیه ۳9 تن در هکتار  بود 
که این میزان با اجرای طرح های احیا به ۳ تن در هکتار کاهش یافته اســت.

مدیرکل منابع طبیعی آذربایجان غربی با اشاره به ۲۷ حوضه آبخیرداری در ۴ 
محدوده دریاچه ارومیه، رودخانه های ارس، زاب و سفید رود در استان خاطر 
نشان کرد: تاکنون یک میلیون و ۲۵۲ هزار هکتار عملیات آبخیزداری مطالعه 
شــده است که از این میزان ۵۳۴ هزار هکتار اجرا، ۲99 هزار هکتار در دست 
اجرا و  ۴۱9 هزار هکتار هنوز نشده است.موسوی همچنین از اجرای ۳۱ هزار 
و ۸۶۳ هکتــار عملیات مکانیکی و یکهزار و ۲۵۰ هکتار عملیات بیولوژیکی با 
اعتباری بالغ بر ۱۰۰ میلیارد تومان در اســتان در زمینه طرح های آبخیزداری 
خبر داد.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی  در ادامه با اشاره 
به نامگذاری ۱۵ اســفندماه روز درختکاری گفت : پویش مردمی نیز امسال با 
شعار هر ایرانی هر درخت و به یاد هر شهید هزار بذر و نهال در سطح استان 

کاشته می شود.
وی بــا بیان اینکه هفته درختکاری با هــدف تبدیل و ترویج معارف منابع 
طبیعی در بین مردم، ایجاد ضرورت حفاظت از منابع طبیعی و آشنایی عموم 
مردم با اهداف و برنامه های سازمان اجرا می شود، ادامه داد: در این هفته مراسم 
درختکاری نمادین در برخی از مناطق ، برگزاری مانور یگان حفاظت، مراسم 
تجلیل از بهره برداران نمونه، دیدار با خانواده های معظم شهدا و غیره از جمله 
برنامه های شــاخص است. مدیرکل منابع طبیعی آذربایجان غربی خاطرنشان 
کرد: امسال در سطح ۲۶۰ هزار مترمکعب چوب در استان استحصال و تحویل 
صنایع چوب و کاغذ شــمال کشور و نیز سایر کارخانه های چوب وکاغذ شده 
است.موسوی با اشــاره به بیش از ۵۰ مورد آتش سوزی مراتع و جنگل ها در 
استان در ســال جاری نیز افزود: بیشترین آتش ســوزی ها در شهرستانهای 
پیرانشــهر، سردشــت و ارومیه اتفاق افتاده و با توجه به درصد بالای خطای 

انسانی نیازمند فرهنگ سازی در این زمینه هستیم. 

مدیر کل کمیته امداد استان چهارمحال و بختیاری:
قبوض مصرفی مددجویانی که الگوی مصرف را 

رعایت کنند، رایگان می شود
گروه شهرستانها- مهری کرفســی: کمیته امداد استان چهارمحال و 
بختیاری در حال حاضر ۴۴ هزار خانوار را تحت پوشش دارد که از این تعداد 
۱9 هزار خانوار دارای سرپرســت زن هستند.جاسم محمدی مدیرکل کمیته 
امداد امام خمینی اســتان گفت : از آنجایی که یکی از برنامه های استراتژیک 
این نهاد اشــتغالزایی و خودکفایی می باشد در همین راستا امسال یک  هزار و 
۲۵۰ خانواده زیر پوشــش این نهاد خودکفا و از چرخه حمایت خارج شدند.و 
نیز  سه هزار و ۱۷۲ طرح اشتغالزایی و ۵۶9 طرح کاریابی برای جامعه هدف 

زیر پوشش این نهاد ایجاد شده است.
وی افزود: در حال حاضر تعداد  پنج هزار و ۱۰۶ فرزند یتیم و محســنین 
تحت حمایت ۱۶ هزار و ۷۳۸ حامی قرار دارند. که در ســال جاری این تعداد 
حامی ۴۶ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان به فرزندان یتیم و محســنین اســتان 
کمــک کرده انــد و به طور میانگین هر فرزند یتیم ومحســنین دارای ســه 
حامی می باشــد که پرداختی هر کدام متفاوت اســت  و نیز ۱۰۰ فرزند یتیم 
و محسنین هم  در اســتان هستند که  فاقد حامی می باشند.مدیر کل کمیته 
امداد امام خمینی اســتان تصریح نمود که چون جهت اشتغال و خودکفایی 
، مددجویــان نیاز بــه آموزش دارند در همین رابطــه دوره های آموزش فنی 
وحرفه ای برای مددجویان زیرپوشــش برگزار شده اســت . که در این مدت 
ســه هزار و ۳۶۷ نفر در دوره های فنی و حرفه ای شــرکت کردند و نیز  برای 
تشــویق کارفرمایانی که اقدام  به بکارگیری مددجویان زیرپوشــش این نهاد  
کنند ۲ ســال حق بیمه و به ازای هر اشــتغال ۱۰۰ میلیون تومان تسهیلات 
به کارفرمایان پرداخت می شــود.وی افزود : در خصوص رایگان شدن قبوض 
آب، برق و گاز مددجویان کمیته امداد استان بر اساس الگوی مصرف محاسبه 
می شــود و تمــام مددجویان که الگــوی مصرف را رعایت کننــد از معافیت 
پرداخت بهای قبوض مصرفــی خود بهره مند میگردند و مبالغی که از ابتدای 
ســالجاری از مددجویان کم مصرف اخذ شده است در حساب بستانکاری آنها 
منظور خواهد شد و در همین راستا تا به امروز اسامی ۱۶ هزار و ۴۰۴ مددجو 
برای شرکت آب، ۱۸ هزار و ۸۰۲ مددجو برای شرکت برق و ۱۷ هزار و ۸۵9 
مددجو برای شــرکت گاز استان ارسال شــده است.محمدی گفت : در آینده 
نزدیک ســامانه امداد هوشمند و کارآمد در اســتان راه اندازی می شود تا هر 
کسی که بخواهد تحت پوشش امداد قرار گیرد باید در این سامانه ثبت نام کند 
و از این طریق تمام اطلاعات بانکی و ثبتی وی بررســی می شود و در صورت 

تشخیص تحت پوشش قرار می گیرد.

آغاز عملیات اجرایی افزایش ظرفیت پست سیاهكل
گروه شهرستانها: با هدف افزایش ظرفیت بارگیري، اصلاح افت ولتاژ و 
جلوگیری از اعمال محدودیت، ظرفیت پســت۲۰/۶۳ کیلوولت ســیاهکل در 

استان گیلان افزایش می یابد.
علینقی حســنی رئیس اداره تعمیرات شرق شرکت برق منطقه ای گیلان 
با اعلام این مطلب گفت: پروژه افزایش ظرفیت پست سیاهکل در در راستای 
شناســایی، امکان ســنجی و ارائه الگو به  منظور جابجایی تجهیزات در جهت 
بهــره وری اقتصادی، بهمن ماه امســال آغاز شــد.وی افــزود: در اجرای این 
پروژه با جایگزینی ۲ دســتگاه ترانســفورماتور ۱۵ مگاولت آمپر با ۲ دستگاه 
ترانســفورماتور بــه ظرفیت هــای ۵.۵ و ۷.۵  مگاولت آمپر در محل پســت 
۶۳/۲۰  کیلوولت پســت ســیاهکل و با اســتفاده از امکانات موجود شرکت 
بــرق منطقه ای گیلان، ظرفیت توان الکتریکی در این پســت به میزان ۱۳۰ 
درصد افزایش می یابد.گفتنی اســت که این طرح با اعتبار۱۲ میلیارد ریال و 
با اســتفاده صد درصدي از تجهیزات ساخت داخل انجام می شود. پیش بینی 
 می شود در فروردین ماه سال بعد این پروژه به اتمام رسیده و به بهره برداری

 برسد.

یونسكو ثبت جهانی شهر تاریخی ماسوله را 
تأیید کرد

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان گیلان گفت: 
امسال پرونده ثبت جهانی ماسوله برای یونسکو ارسال شد و مورد تأیید اولیه 
قرار گرفت.ولی جهانی گفت: در تیر ســال آینده ارزیابان یونســکو به استان 
گیلان آمده و درباره پرونده ثبت جهانی ماســوله اظهار نظر کنند، همچنین 
دبیرخانــه رفــع موانع ثبت جهانی ماســوله نیز در اســتانداری و فرمانداری 
شهرســتان فومن راه اندازی شد.به گفته جهانی جنگل های هیرکانی سال 9۸ 
در فهرســت آثار جهانی ثبت شــد و پرونده کاروانسرای تی تی در شهرستان 
ســیاهکل نیز برای ثبت جهانی ارسال شــده و مورد تأیید قرار گرفت که بنا 
شد سال آینده همراه پرونده آثار تاریخی استان های دیگر این اثر ها نیز مطرح 
شــود.در اســتان گیلان تاکنون ۵ هزار و ۲۰۰ اثر تاریخی شناسایی شده که 
هزار و ۲۰۰ اثر در فهرســت آثــار ملی به ثبت رســیده و از لحاظ ثبت آثار 
تاریخی، گیلان رتبه چهارم کشــوری را دارد.به گفته جهانی نوروز ۱۴۰۱ در 
تمام بنا های تاریخــی و اکثر موزه ها نوروزگاه هایی برای ترویج فرهنگ و هنر 
اسلامی در گیلان تعبیه و ۴۰۰ نمایشــگاه در نقاط گردشگری گیلان افتتاح 

می شود.

اخبار کوتاه


